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Un llibre explica als
infants les migracions
durant la dictadura
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Premi a la inclusivitat: 
el cas del Col·legi Singuerlín
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Set cellers i 17 restauradors
participaran en el Tast Tiana

El tancament de Germina deixa 200 famílies sense atenció pàg 10

Desemparats

La facturadel canvi climàtic a
la costapot serde600milions
L’ascens del nivell del mar obligaria a invertir aquests diners fins al 2100 per mantenir el litoral comarcal pàg 3
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BADALONA pàg 11

Un veí utilitza les noves
tecnologies per ajudar
l’associacionisme local

ADN GUANYADOR pàg 20
Turrión, ex del Bàsquet Sant 
Adrià, clau en l’ascens del CEJ
l’Hospitalet a Lliga Femenina 2
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MEDI AMBIENT4Malaurada-
ment, ja ens hem acostumat a
veure platges que perden sorra,
que presenten grans desnivells o
directament, que desapareixen.
D'uns anys ençà, els temporals no
donen treva al litoral, sacsejant-
lo sense que es pugui recuperar
dels efectes de l’anterior. A ban-
da dels factors climatològics, els
consistoris fa anys que alerten de
la pèrdua progressiva de sorra. 
El departament de Transició

Ecològica ja ha iniciat alguns
projectes per a la recuperació de
les platges, com per exemple al
Maresme, tot i que no han estat
rebuts de bon grat per tothom.
Per exemple, l’entitat Preservem
el Litoral explicava a Línia Nord
recentment que la pèrdua de
sorra ve provocada per la cons-
trucció de grans estructures al
mar, com ports i espigons, i que

continuar construint-ne no és
la solució. “Són polítiques de fa
50 anys que s'han demostrat
que no funcionen. Construir es-
pigons i fer dragatges massius
són solucions temporals”, asse-
gurava Sergi Galanó, membre de
la plataforma, que afegia que
aquest projecte pretén canviar “la
dinàmica natural de la sorra”.

MÉS ENLLÀ DE LES PLATGES
La regressió del litoral, però,
anirà més enllà de la pèrdua de
platges i tindrà un gran impacte
econòmic. És la conclusió que
s'extreu de la investigació feta per
Víctor-Manuel Lomelí-Quintero
per al Departament d’Enginyeria
Civil i Ambiental al Laboratori
d’Enginyeria Marítima de la
UPC. Sota el títol El cost de l’im-
pacte sobre el litoral com a cau-
sa del canvi climàtic a Catalunya

explica quants milions d'euros
pot costar en el futur reconstru-
ir els edificis, el mobiliari públic
i tornar a posar sorra a les plat-
ges catalanes a causa de la puja-
da del mar. Si agafem com a re-
ferència l’any 2100, al tram des
de Sant Adrià fins a l’espai com-
partit entre Montgat i el Masnou
la factura podria arribar a gaire-
bé 600 milions d'euros.
L’estudi, a més, estableix

quant costarà la reposició de la
sorra perduda. L’algoritme uti-
litzat per l’investigador fa una
projecció acurada sobre els cos-
tos futurs a mesura que van
passant els anys. 

"NO VEUEN LA MAGNITUD”
Lomelí-Quintero explica a Línia
Nord que l’objectiu principal
d'aquesta eina és facilitar a les
administracions aquestes dades

perquè puguin planificar amb
temps què faran a les costes.
“Molts governs no s’estan pre-
nent seriosament el problema.
La regressió s’està accelerant i
l’any 2030 ja hi haurà grans
costos, però no veuen la magni-
tud. S’ha d'actuar ja”, assegura
l'investigador. Lomelí-Quinte-
ro també convida a la reflexió, ja
que les dades de l’algoritme,
diu, auguren un mal futur per a
les primeres línies de platja, la
qual cosa planteja un gran pro-
blema per les ciutats del litoral. 

QUINA PLATJA SALVAR?
També afegeix que, amb aquests
costos tan elevats, els governs
poden treballar amb previsió,
però segurament hauran de de-
cidir quines platges val la pena
salvar i quines no. I tampoc es
pot obviar, insisteix, el conflicte

que es pugui generar amb habi-
tatges i locals que puguin estar
afectats. “L’erosió és preocu-
pant perquè hi ha moltes perso-
nes que viuen en el primer qui-
lòmetre de la costa. A totes les
ciutats ens afectarà, sigui per una
propietat o per un negoci. Bar-
celona i voltants, pel turisme, si
perden platges també perden
un gran actiu”, reflexiona l'autor.
De fet, les platges de Montgat

i Badalona van patir una greu re-
gressió amb els efectes del tem-
poral Nelson, i ja fa un temps que
el seu litoral demana a crits ac-
tuacions. En especial el de Mont-
gat, que pràcticament no té zona
de bany. La pèrdua de sorra ame-
naça la temporada estival i les ad-
ministracions reclamen una so-
lució. En el cas de Badalona s’ha
anunciat que es faran treballs
per redistribuir la sorra.

“Els governs hand’actuar ja”
» La factura pels efectes del canvi climàtic al litoral del Barcelonès Nord podria arribar als 600 milions
» Ho ha calculat un investigador en un estudi amb el qual demana planificació a les administracions

L’últim temporal va afectar greument la costa badalonina. Foto: Ajuntament de Badalona
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Després de sis mani-
festacions consecuti-

ves a Madrid contra la llei
d'amnistia, el PP de Feijóo encén una
espelma a Carles Puigdemont perquè
els concedeixi la gràcia d'una moció de
censura. Sens dubte, Espanya és un lloc
únic a la plataforma continental euro-
asiàtica.

Tuits en paper
Aquí es
piula

Vaja... Els tatuatges
(que contenen químics

carcinogènics) augmen-
ten el risc de limfomes malignes un
21%. Ho diu un estudi de control alea-
tori fet entre 11.905 individus. Sembla
un informe seriós. Em pregunto si algun
dia tractarem els tatuatges com trac-
tem el tabac.

@XSalaimartin

De les eleccions euro-
pees sempre es diu que

interessen poc, i són els
mateixos partits que, amb temes locals,
pensant que agraden més i s'entendran
millor, desvirtuen el que realment re-
presenten quan arriben a Europa. Des-
prés arriben les sorpreses quan es fa
política europea, que se'n fa i molta.

Si us plau, ara que ve
l’estiu no feu ni un ví-

deo turístic més, no re-
comaneu llocs a TikTok, no feu llistes
de bodegues, no feu vídeos de cales
de la Costa Brava, no feu virals llocs
d'estiueig... Aneu als llocs, gaudiu-
los, descobriu-los i no contribuïu a la
gentrificació.

@julsabata@isaacalbert@EnricJuliana

Si sortim al carrer i preguntem a la ciutadania
de Badalona si el nostre Ajuntament funcio-
na, molt probablement la majoria de les per-
sones ens contestareu que no.

Perquè el semàfor que cada dia heu de creuar per
portar als vostres fills i filles a l’escola fa un mes que
no funciona i ningú us ha donat explicacions, o bé al
moment d’anar-vos a empadronar no us han donat
cita fins d’aquí a tres mesos.
Quan heu volgut fer una millora al vostre habi-

tatge, pintar la façana, modificar la cuina, etc. us heu
hagut de submergir en un laberint burocràtic i in-
comprensible.
O bé si heu volgut obrir un negoci, haureu com-

provat que no teniu cap facilitat per fer-ho.
Si utilitzeu algunes de les instal·lacions munici-

pals (piscines,  pistes esportives, biblioteques, etc.)
heu vist com s’han anat deteriorant i un dia l’heu tro-
bat tancada.
En assistir a un acte en un centre cívic de la ciu-

tat, heu comprovat com les persones que l’organit-
zaven es desesperaven perquè el so no funcionava o
la conferenciant no podia passar la presentació -que
s’havia preparat amb molta cura- perquè al projector
se li havia fos la bombeta.
Segurament, quan heu contactat amb la vostra tre-

balladora social, que us ha tractat amb molta empa-
tia, no us ha pogut oferir cap ajut o servei que les ciu-
tats veïnes sí que ofereixen.
La Missió principal -l’única- de l’administració lo-

cal és administrar el bé comú, és a dir, organitzar els

serveis que la ciutadania d’un lloc concret necessita
per resoldre problemes, reptes i necessitats, en el pre-
sent i en el futur. Crear oportunitats per a tothom i,
en definitiva, millorar la vida de la gent, estar al cos-
tat de la gent, i esdevenir un referent per al conjunt
de badalonins i badalonines.
Per això cal conèixer la ciutat i la seva gent i sa-

ber quins serveis cal potenciar per millorar les nos-
tres vides, quines oportunitats es presenten per
aprofitar-les i quines s’han de crear. Quina activi-
tat econòmica hem de desenvolupar i millorar,

orientant la formació postobligatòria a aquests sec-
tors, perquè el gaudi de la riquesa creada sigui per
a tothom. 
Crear espais de col·laboració amb les entitats cul-

turals, socials i esportives per sumar sinergies i com-
partir esforços per poder arribar a totes les persones,
sigui quina sigui la seva condició, i millorar Badalo-
na en tots els seus àmbits.
Cuidar l’espai públic, planificar-lo i ordenar-lo al

servei de la gent perquè esdevingui un espai de tro-
bada, convivència i relacions.
Però per fer tot això necessitem una administra-

ció accessible i comprensible, amb capacitat per so-
lucionar problemes i no crear-los. Una administració
que mira i vetlli pels serveis que ofereix, una admi-
nistració oberta i no tancada en si mateixa o massa
burocràtica. Necessitem una administració que dia-
logui amb la ciutadania i se l’entengui. Una admi-
nistració transparent i que rendeixi comptes.
No necessitem una administració al servei de l’e-

quip de govern o de l’alcalde, ni una administració ins-
trumental per mantenir uns resultats electorals. Ne-
cessitem una administració del bé comú, al servei de
la ciutadania, per a la gent i amb la gent.
Avui l’Ajuntament de Badalona no funciona i els

responsables no són els seus treballadors i treballa-
dores. Els veritables responsables són aquells qui han
oblidat l’objectiu fonamental, la missió de l’adminis-
tració local; aquells que la privatitzen perquè la po-
sen al seu servei, els que obliden les necessitats dels
seus conciutadans, els que donen l’esquena a la fei-
na de les entitats i els agents socials, els que fugen del
consens i el diàleg.
Des de desembre de 2022, tenim un full de ruta

per posar al dia l’Ajuntament, treballat amb el con-
sens de totes les forces polítiques i els representants
dels treballadors i les treballadores. El govern actu-
al ha aprofitat la majoria absoluta per desdir-se d’a-
quests acords i desar tota la feina feta a un calaix.
Està a les mans del govern local ordenar i orga-

nitzar l’administració perquè l’Ajuntament funcioni,
de no fer-ho tots i totes en patirem les conseqüències,
especialment les persones més vulnerables.

Necessitem una administració del
bé comú, al servei de la ciutadania,

per a la gent i amb la gent
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La lupa

per Carme Martínez (vicepresidenta Comissió Modernització 2019-2023) i Alex Montornès (ERC Badalona)

Posar l’Ajuntament al dia
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No n’hi ha prou amb tenir raó1

2
Els professors de Sant Adrià que denuncien
un augment d’agressions no afluixen

L’Ajuntament de Santa Coloma 
aprova la construcció de 420 pisos protegits

L’obertura del passeig Marítim 
de Montgat s’endarrereix a mitjans de juny

El + llegit línianord.cat

3

4

5

El Restaurant l’Avi Mingo 
celebra el seu 40è aniversari

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.com

A les xarxes

@SEPC_nacional: Comença la selectivitat a
Catalunya i al País Valencià, i la setmana que ve
comença a les Illes. Molta força a tots els es-
tudiants que s’examinen.

@govern: “Aquella amnistia que semblava
impossible avui és una autèntica victòria de
país que ens diu que la ciutadania de Catalu-
nya pot aconseguir tot allò que es plantegi”.

#Amnistia

@LaIntersindical: Els pagesos reactiven les
protestes i tallen els principals passos fron-
terers amb França. Es mobilitzen per exigir
condicions dignes per a un sector en crisi.

#Pagesia #Selectivitat

La clau

Actualment, cada dia són
més els qui neguen la vio-
lència masclista, els qui

volen ocultar els crims de la dic-
tadura franquista, els qui no volen
que siguin les dones les que deci-
deixen sobre el seu cos... i podrí-
em continuar amb una llarga llis-
ta de coses que ens demostren
com, els qui enyoren el feixisme,
tenen més visibilitat des que go-
vernen, gràcies al Partit Popular,
en ajuntaments i comunitats au-
tònomes de l’Estat espanyol. Per
això, les eleccions europees són un
moment clau i ens juguem molt en
la configuració del futur polític i so-
cial de la Unió Europea. 
En aquestes eleccions del 9 de

juny, l’ascens de partits d’extrema
dreta és una realitat que ha gene-
rat molta por en els sectors po-
pulars de la societat. Aquestes
organitzacions polítiques, amb
ideologies dictatorials, han gua-
nyat terreny en molts països amb
discursos xenòfobs i trampistes
per criminalitzar els més vulne-
rables i dividir la societat. Ara,  no
només no han deixat de dissimu-
lar o ocultar les seves idees feixis-
tes, sinó que també les han fet se-
ves partits de dretes que les han
adoptat com a part del seu discurs
públic, una situació que ha gene-
rat alarma a totes les organitza-
cions i  persones defensores de la
democràcia i els drets humans.
Per això, la presència i possi-

ble consolidació de l’extrema dre-
ta en institucions democràtiques,
com el Parlament Europeu, podria
tenir implicacions significatives en
la política interna i externa de la
Unió, ja que les seves polítiques
poden afectar els drets de les mi-

nories, la llibertat de premsa,
l’estat de dret i les relacions in-
ternacionals, especialment en te-
mes de cooperació i solidaritat
entre estats. A més, la norma-
lització de discursos d’odi i la re-
tòrica divisiva poden erosionar
els valors fonamentals de la
Unió Europea, ja que volen que
els rics siguin més rics, i que la
gent treballadora sigui més po-
bra, amb pitjors condicions de
treball i de vida en general.
Davant d’aquest escenari,

és essencial que els ciutadans es-
tiguem no només ben infor-
mats, sinó que també hem de
prendre partit fins a tacar-nos.
És a dir, comprometre’ns ple-
nament en la defensa dels valors
democràtics i els drets humans,
ja que correm el perill de tornar
a les cavernes.
Cal no oblidar que la parti-

cipació en les eleccions és una
eina poderosa per influir en la di-
recció que prendrà la Unió Eu-
ropea i per defensar els princi-
pis democràtics. També és im-
portant recordar que la història
europea ens ha ensenyat les
conseqüències devastadores que
poden derivar-se de l’ascens al
poder del feixisme.
Per tant, aquestes eleccions

europees del 9 de juny repre-
senten més que una simple vo-
tació: són una oportunitat per re-
afirmar els valors de solidaritat,
unitat i diversitat que han ca-

racteritzat la construcció euro-
pea després de la Segona Guer-
ra Mundial. En aquest sentit,
cada vot compta i cada veu és
crucial per garantir que Europa
segueixi, encara que amb difi-
cultats i contradiccions,  sent un
referent de pau, estabilitat i
benestar.
No votar pot tenir conse-

qüències irreversibles, ja que
l’abstenció afavorirà partits o co-
alicions d’extrema dreta. Els
marges de victòria poden ser
molt estrets i cada vot pot ser de-
cisori. A més, votar és una ma-
nera d’honorar la lluita històri-
ca per aconseguir i preservar el
dret al vot, una lluita que ha cos-
tat moltes vides i esforços al llarg
dels anys.
Els drets socials, com l’edu-

cació, la sanitat, les pensions i la
protecció social, poden ser afec-
tats per les polítiques que s’im-
plementin a Europa i, per tant,
és essencial que tots els ciuta-
dans participem activament en
aquestes eleccions.
En resum, votar no només

és un dret, sinó també una
responsabilitat cívica que con-
tribueix a la salut i estabilitat de
la democràcia i a evitar que l’as-
cens de l’extrema dreta, en po-
sicions de poder institucional,
i el seu impacte en les societats
democràtiques suposi un risc
per a la conservació dels drets
i les llibertats.

Ens hi juguem molt
per Pedro Jesús Fernández

Els semàfors

La ‘Bétulo, festa mediterrània’ 
no se celebrarà per Sant Joan 
a Badalona per falta de temps
per organitzar-la. L’anunci

d’aquest festival, tanmateix, es
va fer a bombo i plateret al març 
a la fira Alimentària, de la mà 
de l’empresari Enrique Tomás.

pàgina 10Aj. de Badalona

El Col·legi Singuerlín de Santa
Coloma ha rebut un premi del
departament d’Educació per 
la seva feina a favor de la

inclusivitat dels alumnes. Des
del centre destaquen la seva
capacitat per adaptar-se a 

les necessitats dels estudiants.
pàgina 16Col·legi Singuerlín

Tiana escalfa motors per
celebrar una nova edició del
Tast Tiana, la quinzena, en
concret. Tindrà lloc del 14 al 
16 de juny i comptarà amb la
participació de 17 restauradors,
15 dels quals són tianencs, 

i set cellers més. 
pàgina 18Tast Tiana
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NLes millors
perles

Aun home dels Estats Units van retirar-li el carnet i, quan el
van citar a judici, s’hi va connectar telemàticament conduint

des del cotxe. El jutge va quedar tan sorprès que el va enviar a la
presó aquell mateix dia.

L’estupidesa humana no té límits. Centenars de personeses concentraven la setmana passada davant l’hotel
Mandarin Oriental i, amb l’efecte crida, cada vegada s’hi
sumava més gent. Ningú sabia què o a qui esperaven.

Una jove va sortir de festa i quan anava a tornar a casa no hi
havia taxis. Tot i la borratxera, va tenir una idea brillant: anar

a un local de kebabs, demanar-ne un perquè li portessin a casa
posant la seva direcció i acompanyar el repartidor.

La cantant Taylor Momsen s’ha fet viral, i no pas per lesseves cançons. En plena actuació a Sevilla, un ratpenat
va atacar-la, li va mossegar la cama i va acabar a l’hospital.
Mal moment per viure una anècdota com aquesta.

LA FOTOJordi Borràs/ACN

Mirada pròpia

Alguna cosa tenen els trens que em criden a pu-
jar-hi. M’agrada pujar als trens dels indrets
que visito per raons diverses. Pots intuir com
és una societat segons siguin els seus trens.

M’agrada viure en una ciutat que té dues estacions
de tren on paren trens de tres línies de Rodalies. In-
explicablement, els trens de mitjana distància hi pas-
sen i no s’aturen, i els d’alta velocitat hi agafen em-
branzida quan van cap al nord i hi comencen a frenar
quan van cap a la gran ciutat de Barcelona.
M’agrada viatjar per un camí previsible i que a

França anomenen “camins de ferro”. Llegeixo, escolto
música. Tenen pitjor concepte dels trens els que no
els utilitzen.
Això no m’impedeix afirmar

que és incomprensible i sovint
provoca justa indignació l’estat
en què estan les instal·lacions fer-
roviàries a la xarxa de Rodalies.
Conec la divisió de competències:
vies, electrificació, senyalització
i estacions per a Adif; trens, ta-
llers i cotxeres, de Renfe; i hora-
ris, tarifes, bonificacions i aten-
ció als clients, de la Generalitat.
Fa tants anys que el cablejat de

l’electrificació es va deteriorant
que és difícil substituir-lo tot i ini-
ciar un pla de conservació que ho
mantingui tot en bon estat, re-
novant en la temporalitat que
correspongui les instal·lacions.
Cal, doncs, dues dècades

d’importants inversions per po-
sar-nos al dia i anar establint sistemes de conserva-
ció i de manteniment de la prestació del servei ac-
tualitzat perquè s’arribi a traslladar a l’usuari la sen-
sació de millora. S’ha de començar i s’ha de constituir
l’empresa conjunta Generalitat-govern central ano-
menada Rodalies de Catalunya.
En els diners del pla 20-30 hi ha desdoblaments,

soterraments i millor encaix en trames urbanes den-
ses i, per tant, els 6.300 milions dels quals parlen no
són tots per substituir instal·lacions i modernitzar-les.
Cal fer-ho simultàniament i ho accepto, ja que en trams
curts hi ha fortes inversions que han de portar a mi-
llores ferroviàries i urbanes, com és el cas del desdo-
blament de l’R3.

Soc més comprensiva quan la causa és un atro-
pellament, una caiguda d’un arbre per un fort tem-
poral o un acte delictiu (com un robatori), i ho soc me-
nys quan la raó de la manca de puntualitat és el mal
estat de les instal·lacions.
El dia 12 de maig va ser un d’aquests dies negres

a la xarxa de Rodalies. Era impossible desplaçar-se a
Barcelona o venir-ne amb els trens habituals, que els
dies festius ja són pocs.
Era un dia especial (jornada electoral) i aquella ma-

tinada algú havia robat un cablejat de coure del tram
més estratègic de tota la xarxa, amb la mala fortuna
que el robatori havia malmès la instal·lació de co-
municació de senyal i la presa de terra de la instal·la-

ció. Un robatori estrany. Uns lladres despistats o una
terrible casualitat. No sé si arribarem a saber-ho. Qua-
ranta metres de cablejat i tota la xarxa de Rodalies afec-
tada. Confiarem que les investigacions arribin a
aclarir-nos què va passar aquell dia, ara que ja hi ha
detinguts al respecte. L’indret, per acabar-ho d’arre-
glar, està just al canvi de municipi de Montcada i Rei-
xac i Barcelona, poblacions que pertanyen a diferents
regions policials i a diferents partits judicials. Per què
van triar precisament aquell segment de cable és una
gran incògnita.
Les conseqüències pels efectes de sobrecàrrega que

van produir-se en cadena costaran mesos a ser re-
parats i uns 15 milions de l’erari. Milers de passatgers

afectats i Barcelona aïllada pel servei ferroviari. Im-
potència, perplexitat, enuig raonable.
El silenci del ministre de Transports aquell dia que

Catalunya estava sense trens de Rodalies va ser en-
sordidor. L’endemà va donar unes xifres que poden
ser interpretades com a excusa, però que ens haurien
de fer pensar molt sobre com hem passat de ser una
societat orgullosa dels béns comuns a una societat que
malmet instal·lacions que hem d’arreglar amb diners
de tots, i que això ens impedeix tenir-los per adqui-
rir nous trens i noves tecnologies.
Catalunya és l’indret de tota la xarxa de Renfe amb

més incidents deliberats de danys a les instal·lacions
ferroviàries, un 51,8% de totes les que es produeixen

a l’Estat. Més de la meitat dels
atacs contra persones i instal·la-
cions vinculades als trens suc-
ceeixen a Catalunya.
Tenim el trist honor que el

rànquing per províncies de ma-
lifetes deliberades sigui Barce-
lona, Madrid, Tarragona, Girona,
València, Saragossa, Sevilla…
Les malifetes deliberades van

des de pintar vagons de tren i im-
pedir poder veure l’exterior fins a
col·locar objectes a les vies que po-
sen en perill la circulació de com-
bois amb centenars de persones
al seu interior. Des del robatori de
fil de coure fins a l’apedregament
deliberat. Des de baralles entre
passatgers fins a discussions vio-
lentes amb els interventors.

Podem acceptar que els lladres van seleccionar
aquests 44,5 metres de coure per casualitat sense sa-
ber que era un punt neuràlgic. Tenim dret a sospitar
que potser algú els va indicar concretament on havien
de tallar i que havien de destruir el sistema de se-
nyalització interconnectat i arrancar la presa de ter-
ra encara que no els suposés cap benefici econòmic.
Però també ens hem de preguntar per què Adif no te-
nia mecanismes de detecció i prevenció de robatoris
en aquest punt que ara sabem que és importantíssim.
Finalment, hem de demanar a tots els implicats en

la gestió i seguretat dels nostres trens que facin tot el pos-
sible per treure’ns d’aquest rànquing de vàndals. Això
vol dir més seguretat i més protecció del servei ferroviari.
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La no governança ferroviària
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@de_infantil: Obriré un meló. Els regals a les
mestres al final de curs. No crec que calgui
comprar una bossa de marca o una tauleta.
Hi ha moltes altres formes d'agrair.

@nataliamasguix: La Patum de Berga té
més de 600 anys d’història i ha estat decla-
rada Patrimoni Cultural de la Humanitat. És
difícil trobar les paraules per descriure-la. 

@JaimePalomera: En set anys es perdrà
més d’una tercera part de l’habitatge de pro-
tecció oficial que hi ha avui dia. Un escàndol.
Polítiques orientades a l'especulació.

Flaixos

Tribuna

La senyora Maria va treballar tota la vida en una
empresa del sector químic molt important. No
es va casar mai. Va tenir nebots, això sí, i va mo-
rir ara fa uns quants anys. Amb el seu esforç va

poder comprar un pis els anys 60, en un barri obrer i de
classe treballadora. Més que d’un pis es tractava d’un pi-
set. A l’època, i durant tots els anys que en va pagar el
préstec, aquell pis va consumir impostos, que van pa-
gar els que van comprar el sòl, els que van promoure l’e-
difici, els que en van vendre els seus habitatges… I cada
habitatge va pagar la seva contribució, els seus consums
i, si es transferien de propietat, la seva plusvàlua. El pis,
de fet, és un actiu que genera ingressos recurrents a l’ad-
ministració. I això passa quan es vol fer, mentre es fa,
quan s’acaba, quan es ven o es revèn, quan es reforma,
quan es lloga i quan s’hereta.
Quan va traspassar la senyora, el pis va quedar per

a la seva germana vídua, amb una pensió minsa. Amb
esforç va pagar l’herència i va pensar en aquell habitat-
ge per llogar-lo. Va ser una idea que el temps va de-
mostrar dolenta. Una finca envellida, necessitada de cada
vegada més inversions, i uns inquilins nets d’uns coetanis
de la senyora, “molt bona gent” segons ella, però que no
havien transferit als seus successors l’amor pel treball
i l’esforç, fet que es traduïa en impagaments d’un lloguer
que expressament era petit per mirar d’assegurar-lo.
Fer fora els inquilins consumiria més anys de vida

dels que tenia la senyora al davant i li costaria diners i
maldecaps, sense la seguretat que el dia del llançament
no s’hi presentessin plataformes de defensors dels des-
afavorits, que de tant en tant també defensaven els gal-
tes. A sobre, una nova regulació governamental obliga-
va la senyora a no augmentar-los el lloguer, i a tributar-
lo. Tot plegat, incentius per vendre’l i treure-se’l de so-
bre, retirant-lo del mercat de lloguer, com així va ser.
Aquesta història no és un conte. És certa. Temo,

però, que no és l’única. Tampoc no pretenc parlar-ne
gaire, sinó introduir una idea o debat al voltant de quins
incentius té l’administració per promoure habitatges
assequibles, si és que en té… Potser, si trobem la res-
posta, podrem saber per què no se’n fan més o per què
no se’n fan prou.

L’administració, el govern, és una guanyadora neta
del negoci immobiliari. Si es fa sobre sòl privat, en co-
bra impostos i li’n surt gratuïta la urbanització. Si es fa
sobre sòl públic, converteix un actiu en un passiu que
li costa diners. Igualment, l’administració “hi guanya”
quan el “negoci” o “la propietat” és d’un tercer. Posa la
mà a la butxaca de qui compra sòl, de qui construeix l’e-
difici, de qui ven el pis i de qui el compra. També de qui
l’hereta i de qui el revèn. Ja no hi ha desgravació fiscal
a la compra d’habitatge i les ajudes al lloguer arriben a
pocs, tard i malament, i no serveixen ni per rebaixar-ne
el preu ni per millorar-hi l’accés.
Així les coses… Quins incentius té l’administració per

fer habitatge públic? Pocs. No li surten els números. En
pressupostos finits on educació, sanitat o infraestructures
consumeixen molt, l’habitatge apareix com una font d’in-
gressos recurrent, si el fan els privats, però com una des-
pesa, si el fessin els públics (almenys els primers anys).
En el mentrestant, l’administració cobra de tothom qui
intervé en el procés immobiliari, sense desgast, i el re-
sultat és prou clar: un sector que no creix, uns preus a
l’alça i un malestar social creixent per la impossibilitat
dels més joves d’emancipar-se o de servir habitatge als
nous catalans que han arribat al país els darrers anys.
A tot això s’hi ha afegit una resposta pública interven-
cionista que de moment no dona resultats, mentre la
col·laboració publicoprivada (gran iniciativa) de l’Àrea
Metropolitana a través de la societat mixta Habitatge Me-
tròpoli Barcelona, creada el 2021, encara no ha començat
a agafar velocitat (per dir-ho suaument).
En aquest marc, cal repensar l’habitatge, i la nova

mentalitat ha de ser menys fiscal i més social. I ha de te-
nir un fast track de procediment urbanístic.
Cal canviar el paradigma, peti qui peti. Els promo-

tors públics i privats s’han de repartir els nínxols del mer-
cat i acordar amb transparència les regles del joc. Els pro-
motors i els constructors volen fer habitatge. La socie-
tat necessita habitatge. I els governs? No ho sabem, més
enllà de les promeses que s’endú el vent i de les realitats
que s’endú Hisenda, o que atura la burocràcia. El pac-
te social per l’habitatge és, de veritat, el gran acord eco-
nòmic i social que el país necessita.

Els promotors 
i els constructors 

volen fer habitatge. 
I els governs? 

No ho sabem, més enllà 
de les promeses que
s’endú el vent i de les
realitats que s’endú

Hisenda, o que atura la
burocràcia. El pacte social

per l’habitatge és, 
de veritat, el gran acord

econòmic i social 
que el país necessita
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El pis de la senyora Maria
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SOCIETAT4Germina, que a Ca-
talunya té tres centres, dos a
Santa Coloma i un a Badalona,
cessarà la seva activitat el 31 de
juliol, deixant 320 infants i ado-
lescents sense atenció i 48 tre-
balladors sense feina. Per tot
plegat, dijous passat les famí-
lies afectades pel tancament d’a-
questa fundació social van ma-
nifestar-se a la plaça de la Vila per
evitar que tanqui el servei. Per
aquest motiu, actualment pro-
fessionals de Germina es troben
en procés de buscar una solució.
De moment l’Ajuntament ja ha
garantit la continuïtat del servei
durant els mesos d'estiu, però l'i-
nici del curs vinent és encara
una incògnita.

“Entenem que ens trobem en
un cas de filantropia irresponsa-
ble i que una entitat amb 210 fa-
mílies no es pot desemparar en
tres mesos”, lamenta a Línia
Nord un dels treballadors de Ger-
mina, Joan Todó, en referència al
patronat que hi ha darrere, la
Fundació Mauricio i Carlota Bot-
ton, que ha decidit tancar les se-

ves seus catalanes. Al·leguen que
el servei que presten a Catalunya
és “insostenible” econòmicament
i que, a més, s’emporten la seu del
patronat a Madrid. A causa de la
gran quantitat de gent afectada i
tenint en compte que són perso-
nes en situacions de vulnerabili-
tat, els empleats demanen al pa-
tronat que en garanteixi el fi-
nançament un temps per bus-
car noves vies per fer sostenible el
servei i evitar el patiment.

Sobre aquesta petició, diuen,
encara no han rebut resposta,
però per poder garantir l'inici del
curs vinent haurien de saber

aviat la decisió del patronat.
“Aquest té edificis que podrien ser
cedits per a una nova fundació. El
nostre pla més orgànic seria crear
una nova fundació amb altres en-
titats, moure'ns per fer un nou pa-
tronat i que l'antic posés diners
per assegurar-lo durant uns
anys”, afirma Todó.  En cas ne-
gatiu, asseguren que cercaran
un nou capital.

També reclamen a les admi-
nistracions  que contribueixin a
reubicar les places dels usuaris en
unes altres entitats, sense que
això suposi un gran perjudici
per als centres que els acullin.

Imatge de la manifestació a la plaça de la Vila. Foto: X (@alex_montornes)

“No es poden desemparar 
200 famílies en tres mesos”

Via pública | 62 milions per millorar l’asfalt
L’Ajuntament de Badalona posarà en marxa un pla per renovar el 70% de
l’asfalt de la ciutat, en el qual s’invertiran 62 milions d’euros. La previsió

és que les actuacions es licitin al juliol i que les obres comencin a l’octubre. 

La festa Baetulo amb Enrique
Tomàs no es farà per Sant Joan
ENDARRERIMENT4La ‘Baetu-
lo, festa mediterrània’ que van
presentar al març a la Fira Ali-
mentària l’alcalde Xavier García
Albiol i l’empresari badaloní del
pernil Enrique Tomás, que van
estar acompanyats pel també
empresari José Elías, no se ce-
lebrarà per Sant Joan, tal com es
va dir en un primer moment. 

Així ho va explicar a finals del
maig el mateix alcalde en una en-

trevista a Ràdio Ciutat de Ba-
dalona i ha confirmat aquesta
publicació de fonts de l’empre-
sa d’Enrique Tomás.

Albiol va reconèixer que els
promotors “van justos de temps”
i que la idea seria celebrar-la de
cara al setembre o l’octubre, tot
i que fonts de la companyia evi-
ten donar cap data concreta. De
fet, ara l’Ajuntament diu que se
celebrarà ja l’any vinent. 

Declaren nuls els ajuts als
afectats del carrer Granada

CONTRACTACIÓ4L’Ajuntament
de Badalona ha declarat nul·la la
contractació, per via d’emergèn-
cia, de l’allotjament provisional
dels afectats per l’esfondrament
del carrer Granada, el 2022, i de
les famílies que havien ocupat un
bloc al carrer Guifré, al barri de
Sant Roc, i que van ser desnona-
des el 2021. L’ajuda es va allargar
vuit i quatre mesos, respectiva-
ment, amb un cost de més de
230.000 euros.

L’Ajuntament, però, encara
no ha pagat a l’empresa que va
prestar el servei perquè no tenia
l’aval de la Intervenció. Ara la
Comissió Jurídica Assessora de la
Generalitat dona la raó a Inter-
venció, que considerava que els
terminis superen el temps d’e-
mergència, entre d’altres. 

El consistori farà ara una au-
ditoria per indemnitzar el con-
tractista i que d’una manera o al-
tra pugui cobrar.
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Temor per un nou final de curs
amb calor a les escoles bressol
EDUCACIÓ4Aquest dilluns, co-
incidint amb el Ple municipal, les
famílies dels 500 infants de les
escoles bressol municipals de
Badalona van manifestar-se a la
plaça de la Vila per exigir aparells
de climatització per als centres
educatius. El govern local va
explicar que el mateix dilluns
s’havia licitat la compra dels
aparells, un fet que, per les fa-
mílies, arriba tard. Els familiars
consideren que, veient els ter-
minis, estan pràcticament con-
vençuts que la calor tornarà a en-
vair les escoles bressol perquè els
pingüins no arribaran a temps.

José Manuel López, coordi-
nador d’Educació, assegurava
el mateix dia a Televisió de Ba-
dalona que aquests pingüins
estaran a les aules en 15-20 dies.
A més, va afegir que hi haurà

més actuacions per refrigerar
els centres educatius munici-
pals.”Estem treballant en un pla
d’inversions que ha de climatit-
zar més aules; hem de fer refu-
gis als patis i millorar les ins-
tal·lacions”, va afegir López.

La lluita de les famílies va co-
mençar el maig del 2022, quan
van sol·licitar a l’Ajuntament
una climatització adequada. De
fet, les famílies demanen una so-
lució definitiva, que de moment
no és possible, i per aquest mo-
tiu van demanar alternatives
provisionals per evitar les altes
temperatures. Al gener, expli-
quen els afectats, la previsió del
govern local era que per a Set-
mana Santa ja es tinguessin els
pingüins disponibles. Uns ter-
minis que s’han endarrerit pràc-
ticament fins a l’estiu.

ASSOCIACIONISME4“A Bada-
lona hi ha més de 1.000 entitats
registrades i moltes desconegu-
des”. Aquesta va ser la sorpresa de
José Enrique Sánchez, un veí de
Badalona que ha iniciat un pro-
jecte per ubicar en un mapa les
associacions de la ciutat i pro-
porcionar informació sobre elles.
El ‘Projecte Entitats Badalona’
neix d’una casualitat. Sánchez
va topar-se amb el portal de la Ge-
neralitat on faciliten les dades, i
a l’agost de l’any passat va co-
mençar amb aquesta iniciativa.

Sánchez, que és programador
informàtic, explica que ha treba-
llat amb dades al món laboral, però
que tenia ganes de fer-ho per afi-
ció. A més, diu, és una persona
aliena al teixit associatiu, fet que
també el motiva a descobrir que és
el que hi ha a Badalona, a part de
facilitar la informació a qui cerqui
entitats de la ciutat. El projecte, que
va començar d’una manera rela-
xada, ràpidament va exigir més de-
dicació. I, a partir del gener, asse-
gura, va invertir-hi més temps. “El
projecte semblava una cosa més
simple. Però a mesura que apro-
fundia en les dades vaig veure que
molta informació estava desac-
tualitzada i que necessitava més
feina”, reconeix el creador del
mapa a Línia Nord.

VERIFICAR LA INFORMACIÓ
Tot i ser un projecte amateur,
Sánchez vol oferir un bon contin-
gut. Per això, està immers en un
procés de verificació de les dades.

“Primer verifico que estiguin
registrades a la Generalitat, d’on
puc extreure informació. Les grans
entitats normalment tenen la in-
formació correcta, però contactant
amb algunes m’han confirmat
que hi havia errors”, assenyala
l’impulsor. Aquest treball el fa
assistint a mostres d’entitats, on
pot parlar directament amb els
membres, o establint un contac-
te per mail. “Només em responen
un 30% dels correus que envio”,

reconeix Sánchez que, tot i això,
entén la desconfiança envers un
projecte que et demana confirmar
dades. Espera, de fet, donar-se a
conèixer i que el procés s’agilitzi.

MÉS DE 100 ENTITATS VALIDADES
Actualment, el mapa ja té més de
100 entitats confirmades. Aquí es
poden trobar dades de contacte i
una descripció. El mapa, fet amb
l’eina OpenStreetMap, també ofe-
reix la possibilitat de filtrar, entre
d’altres, per nom o per tipologia
d’entitats. Sánchez també ha agra-
ït l’ajut de Llefianet, entitat que fo-
menta l’ús de les TIC i que ja ha fet
projectes amb aquesta eina.

Imatge del mapa amb les entitats badalonines. Foto: OpenStreetMap

Projecte Entitats: dades per
potenciar el teixit associatiu

Escola bressol Uni Dori. Foto: Cavall de Cartró
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El president del grup municipal del PSC,
Fernando Carrera, ha denunciat que
uns 180 talonaris de denúncia de la Gu-
àrdia Urbana de Badalona tenen una
numeració repetida. De fet, Carrera s’ha
assabentat que s'estan retirant aquests ta-
lonaris perquè creen una duplicitat de nu-
meració de l'expedient. 
La improvisació del govern del PP va

portar, la setmana passada, a quedar-
se sense paper per expedir les denún-
cies que es feien des de la comissaria

de la Guàrdia Urbana. A més, el presi-
dent del grup municipal del PSC, Fer-
nando Carrera, ha remarcat que la
numeració repetida de les denúncies
podria comportar inseguretat jurídica i
el seu anul·lament. 
"Mentre el regidor de Seguretat,

Juan Manuel Ruiz García, segueix pas a
pas les obres del seu flamant despatx
dins de la comissaria, la situació és més
complicada per al dia a dia dels agents
de la Guàrdia Urbana", diu Carrera.<

BADALONA

Carrera posa de manifest que la Guàrdia
Urbana ha de retirar els talonarisde

denúncia perquè tenen numeració repetida

Fo
to

: P
SC

El president del grup municipal del PSC a Ba-
dalona, Fernando Carrera, ha denunciat una
nova mentida del govern del PP. 
El passat 13 d'abril, una imatge a les xarxes so-

cials d'uns cotxes aparcats al descampat del parc
de Can Solei es va fer viral en l'àmbit local. L'en-
demà, una piulada des del perfil de l'Ajuntament
de Badalona informava: "La Guàrdia Urbana de
Badalona va multar ahir els cotxes que havien
aparcat a la tarda al parc de Can Solei i Ca l'Arnús.

L'Ajuntament no havia autoritzat aquesta situa-
ció, i per això es van prendre mesures". 
Doncs bé, el PSC va preguntar al govern mu-

nicipal, per escrit, quantes multes s'havien inter-
posat aquell dia. La sorpresa ha estat que el
govern municipal ha respost que "no es van tra-
mitar denúncies després de l'avís i de la presència
policial". 
Per a Carrera és incompressible que el perfil

oficial de l'Ajuntament de Badalona menteixi

d'aquesta manera. "S'ha de ser curós amb la in-
formació que la institució transmet a la ciuta-
dania. El departament de Comunicació s'ha
convertit en el departament de Propaganda del
govern d'Albiol, i això és inamissible", afirma
Carrera. 
Des del PSC afegeixen que el govern del PP

ja va mentir durant la Nit de Sant Anastasi amb
el nombre d'agents mobilitzats per la Cremada
del Dimoni.<

Carrera denuncia una nova mentida
del govern del PPsobre unes

multes que mai es van interposar
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El president del grup municipal
del PSC, Fernando Carrera, s'ha
mostrat molt preocupat per les
darreres dades de criminalitat
presentades pel Ministeri d'Inte-
rior. Segons aquestes xifres ofi-
cials, la situació no és bona per a
Badalona. 
La criminalitat ha pujat per sobre

del 15% durant el primer trimestre

d'aquest 2024, 10 punts més que la
mitjana catalana. Els ciberdelictes i
les agressions sexuals amb penetra-
ció són els delictes que més aug-
menten respecte del mateix període
del 2023. 
A més, destaca l'augment dels ro-

batoris amb força a domicilis i esta-
bliments i el tràfic de drogues, dos
àmbits on augmenta la criminalitat a

Badalona, en concret un 11,2% i un
20%, respectivament. 
"Estem davant de dades que de-

mostren que la recepta que va pro-
metre el PP no funciona. Em
preocupen molt les xifres relaciona-
des amb els delictes de droga, per-
què d'això en deriva l'augment de
les dades delinqüencials. El govern
pot maquillar com vulgui, que segur

que ho farà, aquestes dades, però
estem davant del fracàs de les políti-
ques de seguretat del govern d'Al-
biol", considera Carrera. 
Des del PSC es demanarà al go-

vern que convoqui el consell de se-
guretat per tal que l'alcalde doni
explicacions i poder analitzar aques-
tes xifres amb la participació dels
grups municipals.<

Carrera es mostra preocupat 
per l'augment de la 

criminalitat a Badalona

Carrera denuncia que hi haurà menys
policia al carrer aquest estiu a Badalona 

@fercarreralopez

@PSC_Badalona

@pscbadalona

Des de la setmana passada, els
agents de la Guàrdia Urbana de
Badalona han tornat als edificis
municipals de la Casa de la Vila,
Banc Central i Viver perquè s'ha
acabat el contracte amb l'em-
presa de vigilants privats. Això
comportarà tornar a reduir el
nombre d'agents que patrullen
pels carrers de la ciutat, un fet
que ara que arriba l'estiu s’ac-
centua encara més amb les va-
cances de la plantilla. 
El president del grup muni-

cipal del PSC, Fernando Car-
rera, ha denunciat que el

govern del PP ha estat incapaç
de fer un nou contracte quan
tocava. De fet, segons ha pogut
comprovar el PSC, la licitació
per tornar a incorporar els nous
vigilants encara no està enlles-
tida, i això significarà que la
Guàrdia Urbana estarà vigilant
els edificis municipals durant
tot l'estiu.

A més, Fernando Carrera ha
carregat contra la regidora de
Comunicació del govern, Rosa
del Amo. Fa uns dies, en una
nota de premsa, es donava per
fet que el contracte estaria ad-

judicat aquest estiu, cosa que
no passarà. "Del Amo ha con-
vertit el gabinet de Comunica-
ció en una fàbrica de crear fake
news, i això s'està fent amb di-
ners públics”, critica Carrera. 
El president del grup muni-

cipal del PSC a Badalona també
s'ha mostrat preocupat per
com quedarà la plantilla de la
Guàrdia Urbana aquest estiu:
"Si ja hem tingut dies amb una
sola patrulla per a tota la ciutat,
tal com denunciava un sindicat
policial, veurem com quedaran
els efectius aquest estiu". Fo
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La conversa, més o menys,
es produeix en aquests
termes: preguntem a
Neus Regada, presiden-

ta de l’Associació de Veïns de Mas
Guimbau - Can Castellví, quins
són els problemes més importants
que hi ha als barris de muntanya
de Collserola. Regada repregunta
si tenim temps d’escoltar-la, i a
continuació comença una llarga
enumeració de problemàtiques: la
por als incendis, les deixalles al
parc, l’ús abusiu de l’espai natural,
la manca de transports públics i
d’equipaments... “I els senglars
dels quals tothom parla?”, li pre-
guntem. “Són el menor dels nos-
tres problemes. Hem après a con-
viure-hi, perquè si els deixes tran-
quils, et deixen tranquil”, respon.  

Ivan Patrici, de Collserola sen-
se abocadors i tècnic mediam-
biental, també podria estar hores
relatant els conflictes que té el ve-
ïnat de Nou Barris als peus del
massís. Són diferents dels de Re-
gada, però la quantitat és igual-
ment notòria: abocaments de
brossa descontrolats, problemes
de biodiversitat per la sequera,
conflictes per l’ús del sol...

A la metròpoli, pràcticament
tothom ha trepitjat la serralada de
Collserola alguna vegada. Impo-
nent i regnant sobre Barcelona i al-
tres municipis, és fàcil de veure des
de molts punts del territori. No
obstant això, queda lluny i només
és visitada –massivament– els
caps de setmana. Queden també
lluny, doncs, els problemes que vi-
uen els seus veïns. De fet, la ma-
joria de la població no sap ni tan
sols quin organisme governa l’en-
torn natural. 

Es tracta del Consorci del Parc
Natural de la Serra de Collserola,
que agrupa la Diputació de Bar-
celona, l’Àrea Metropolitana de
Barcelona, la Generalitat i els
ajuntaments del Papiol, Molins de
Rei, Sant Feliu, Sant Just Desvern,
Esplugues, Barcelona, Montca-
da i Reixac, Cerdanyola i Sant Cu-
gat. Així, una població de tres
milions està vinculada amb aquest
pulmó verd de 8.000 hectàrees,
però cada any passen pel massís
fins a cinc milions de persones.
Sens dubte, un caldo de cultiu per
fer aflorar els conflictes.

EL GRAN PROBLEMA
Els incendis són la bèstia negra de
Collserola. Les noves condicions
ambientals derivades de la crisi cli-
màtica fan que els anomenats in-
cendis de sisena generació pugu-
in ser una realitat. Segons els
Bombers de la Generalitat, si hi ha
una temperatura de 30 graus,
vents superiors als 30 quilòmetres
per hora i una humitat per sota del
30%, Collserola podria cremar
en menys de vuit hores. 

Així ho confirma el cap de
secció de Boscos del Departa-
ment d’Acció Climàtica de la Ge-
neralitat, Eloi Beulas, que asse-
nyala que a Collserola cal distin-
gir dues tipologies d’incendis. “Al
vessant que dona al mar, els focs
poden ser espectaculars, perquè es
veuen des de Barcelona, però no

ens preocupen tant com els que
comencen a la zona del Llobregat”,
detalla. Són aquests darrers els in-
cendis que es podrien arribar a
descontrolar i “arrasar tot el mas-
sís”. La forma del terreny, la ve-
getació o els vents són alguns
dels elements que converteixen la
zona sud de la serralada en un en-
torn amb molt més risc. 

En aquest sentit, encara que es
va començar a dissenyar el 2010, va
ser el 2021 quan les autoritats que
governen el massís van aprovar el

pla de protecció del parc, el PEPNat,
que disposa d’una sèrie de mesu-
res per lluitar contra els incendis.

Malgrat tot, els veïns no estan
tranquils, i en certa manera tenen
raó per no estar-ho. Regada afir-
ma que “la seguretat al barri és in-
suficient, perquè en cas d’incendi
no en sortiria ningú viu”. Alhora,
denuncia que manquen franges
per protegir les urbanitzacions i ca-
mins perquè els bombers puguin
desplaçar-se si hi ha un incendi.
“No hi ha inversions”, assegura. 

El pressupost de Collserola se
situa en els 6,4 milions d’euros,
una quantitat que des de l’AMB i
l’Ajuntament de Barcelona consi-
deren insuficient. Així mateix, els
organismes de l’òrbita municipal
assenyalen que l’infrafinançament
és responsabilitat de la Generali-
tat, que certament es va compro-
metre a invertir un milió d’euros
extra al parc per la situació de se-
quera i el risc d’incendis. Final-
ment, la quantitat no es va poder
destinar al massís perquè no es

van aprovar els últims pressu-
postos de la Generalitat liderada
pel president Pere Aragonès.

En aquesta línia, Beulas aler-
ta que, “tot i que en els darrers anys
s’han fet franges, són insuficients”.
Ho confirmava el cap de l’Oficina
de Prevenció d’Incendis Fores-
tals i Desenvolupament Agrari de
la Diputació de Barcelona, Jaume
Minguell, quan el passat 16 de
maig deia que a la metròpoli “te-
nim el bosc a la porta de casa i, per
tant, tenim el foc a la porta”. 

L’Ajuntament de Barcelona es va comprometre a retirar 11 dels 17 abocadors de Collserola a Nou Barris. Foto: Joanna Chichelnitzky 

Amb una extensió de 8.000 hectàrees que cada any trepitgen cinc milions 
de persones, la serralada de Collserola és el gran pulmó verd de l'àrea

metropolitana de Barcelona, però també un focus de problemes de convivència
entre veïns i visitants i un dels punts més crítics pel que fa al risc d'incendis.

Collserola: unmassís
deconflictes
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n Si s’aixeca una pedra, a Collserola
surt un problema. Aquest podria ser
el lema d’aquest massís pel qual,
cada any, passen cinc milions de visi-
tants. N’és una prova tota la polèmica
que els militars de l’exèrcit espanyol
fa anys que generen entre el veïnat
del parc. Militars a Collserola? No ens
hem equivocat: el massís és utilitzat
pels soldats de la caserna del Bruc
per fer-hi entrenaments. 
La qüestió va destapar-se fa més

d’una dècada quan el Col·lectiu Anti-
militarista de Sant Cugat (CASC) afir-
mava el següent en un article: “A Coll-

serola podem trobar espècies d’ani-
mals més perilloses que els porcs
senglars: els militars”. Es referien a la
divisió de muntanya de l’exèrcit que
s’entrenava als boscos d’Esplugues
de Llobregat, Sant Cugat del Vallès i
Vallvidrera. 
Aquell 2011, les mocions de cen-

sura presentades en ajuntaments
contra l’activitat militar al parc van
anar caient en cascada, impulsades,
en gran part, per la CUP. Les mocions
es van aprovar a Molins de Rei per
unanimitat, a Sant Cugat, a Esplugu-
es, a Cerdanyola i a Barcelona. L’ales-
hores regidor de Sarrià-Sant Gervasi,
Joan Puigdollers, afirmava que la po-
testat per decidir si es feien marxes

militars o no era del Ministeri de De-
fensa, i afegia que l’Ajuntament de
Barcelona havia fet una petició per
posar-hi fi. Tanmateix, reconeixia que
no es podia prohibir que els militars,
per exemple, “com qualsevol ciutadà
normal”, hi anessin a córrer. 
El desembre de l’any 2016, el Con-

sorci del Parc de Collserola hi va pro-
hibir les pràctiques militars que in-
cloguessin “la utilització o exhibició”
d’armes. A més, les activitats dutes a
terme pels militars s’havien de des-
envolupar a una distància superior
als 500 metres respecte dels centres

educatius. Aquell mateix any, el Mi-
nisteri de Defensa va presentar un re-
curs contra la decisió del Consorci i,
en un comunicat, va assegurar que
mantindria les activitats a Collserola.
D’ençà d’aleshores, cada poc

temps, tot i la prohibició, la polèmica
torna a sorgir. El 2018 es va denun-
ciar la presència de militars armats a
pocs metres de l’escola els Xiprers en
horari lectiu, i un any més tard un
grup de soldats va ser fotografiat
passejant amb armes per la serrala-
da. L’últim capítol del serial es va pro-
duir l’any passat, quan uns veïns de
Vallvidrera es van topar amb una
dotzena de militars que portaven ar-
mes a la font de l’Espinagosa. 

El serial dels militars

La situació és preocupant, i en-
cara ho és més en el context de se-
quera que travessa Catalunya i que
fa augmentar el risc d’incendis
d’uns boscos molt debilitats. Se-
gons indiquen des del projecte De-
BosCat del centre d'investigació
CREAF, la sequera ha fet que els
boscos estiguin molt més dèbils.
“L'estrès hídric dels últims anys ha
fet que alguns arbres hagin perdut
les seves fulles”, diu la responsa-
ble del projecte, Mireia Banqué.
“Aquest debilitament augmenta la
vulnerabilitat i facilita l'entrada de
plagues”, lamenta. 

CONFLICTES D’USOS
“Al parc s’hi fa de tot”, es queixa Re-
gada. “Curses, observació d’ocells,
sortides escolars constants... Quan
fa bon temps hi ha moltíssima
gent, i és com la Rambla sense cap
control”, apunta. Certament, la
utilització intensiva de Collserola
genera conflictes. La veïna expli-
ca, per exemple, que a l’estany de
Vallvidrera, encara que està pro-
hibit fer-ho, hi ha gent que hi ba-
nya el gos. Per això demana que
“s’apliqui la llei i es posin multes”.

És el que ha passat en el cas de
les bicicletes de muntanya que cir-
culaven per camins i corriols dins
del parc. Actualment, les dife-
rents ordenances dels municipis

del Consorci sancionen qualsevol
persona que practiqui aquesta
modalitat esportiva. Joaquim Vi-
laplana, el president de la Fede-
ració Catalana de Ciclisme, expli-
ca que les multes ascendeixen
als 250 euros i lamenta la crimi-
nalització que s’ha fet dels ciclis-
tes. “És cert que al col·lectiu hi ha
irresponsables que fan descens ex-
trem, però no són majoria”, diu.

Avui dia, la Federació està en
converses amb el Consorci per mi-
rar de crear una taula de diàleg per
despenalitzar la bici de muntanya
a Collserola. “No ens sembla bé la
tolerància zero i creiem que cal fer
un estudi de quins corriols i ca-
mins realment estan en perill si hi
passen bicis”, argumenta. Des
del seu punt de vista, en aquesta
matèria “s’ha cedit davant dels
grups ecologistes quan no hi ha
evidències científiques que indi-
quin que les bicicletes deterioren
els camins més que les pluges”. 

Les veus crítiques amb els ci-
clistes, però, són freqüents. Re-
gada diu que “estan trencant el
parc”, i l’estiu passat el síndic de
greuges de Barcelona lamentava
que, tot i les prohibicions, els ci-
clistes seguien incomplint la llei.

Més enllà del conflicte de les
bicicletes, que desperta passions
i debats, el parc té altres usos que

“Al parc s'hi fa de tot:
curses, observació
d'ocells, sortides
escolars constants...
Quan fa bon temps 
hi ha moltíssima gent, 
i és com la Rambla
sense cap control”

no generen cap mena de discus-
sió. El mes de maig, Patrici va de-
nunciar els abocaments de bros-
sa constants que pateixen les zo-
nes de Nou Barris properes al
parc. El diari Línia va poder visi-
tar diversos abocadors de la mà de
Patrici i va comprovar que no es
tracta d’un problema aïllat. De fet,
hi ha brossa que té més de 60
anys, com ara material de cons-
trucció o productes mèdics de
mitjans del segle XX. Alhora, en al-
guns d’aquests abocadors hi ha,
des de fa anys, cotxes i motoci-
clistes abandonats. 

En aquest cas, la història va do-
nar un tomb quan la pressió veïnal
va fer que, recentment, l’Ajunta-
ment de Barcelona es compro-
metés a eliminar 11 dels 17 abo-
cadors que hi ha. “Els que no es
poden netejar són de propietat pri-
vada”, explica Patrici, que la-
menta que el consistori trigués
tant a actuar i que només hagi re-
collit la brossa més visible. 

MÉS I MÉS PROBLEMES
Semblaria que la cosa acaba aquí,
però podríem continuar enume-
rant problemes. Regada esmenta,
sobretot, els que tenen a veure
amb la mobilitat. “No s’ha inver-
tit en infraestructures, i per la car-
retera hi passen milers de cotxes”,

afirma tot referint-se a l’Arrabas-
sada, una de les carreteres més pe-
rilloses de tota Catalunya. “Baixar
a Barcelona et pot costar una
hora en un tram que pots fer en sis
minuts”, afegeix.

Si parlem de transports pú-
blics, la qüestió no millora, ja que
“els autobusos passen cada 45
minuts o una hora i vint en el pit-
jor dels casos”, diu Regada. “Fa
anys que demanem les mateixes
coses, però com que som cinc o sis
barris que tenen 4.000 perso-
nes,  som pocs vots”, lamenta. L’ú-
nic moment en què els fan cas,
considera, és quan un polític va a
visitar-los. “Els alcaldes es queden
a quadres, perquè hi ha zones ur-
banes sense asfaltar”, sentencia.

Patrici també lamenta que a la
zona on viu hi hagi una manca de
manteniment de la qual respon-
sabilitza la Fundació Privada de
l’Hospital de la Santa Creu i Sant
Pau. “És propietària de molts ter-
renys a Collserola dels quals no se'n
cuida, i això genera, per exemple,
la vandalització de la Font de San-
ta Eulàlia”, conclou.

“Al vessant que dona al
mar, els focs poden ser
espectaculars, perquè
es veuen des de
Barcelona, però no 
ens preocupen tant
com els que comencen
a la zona del Llobregat”

El 2011 es va denunciar la presència de militars
armats a Collserola i el 2016 es va prohibir que 
hi fessin exercicis d’entrenament amb armes

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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En marxa les festes 
de barri de Santa Coloma

TRADICIÓ4Amb l’arribada del
bon temps s’enceta una tempo-
rada de festes de barri a Santa
Coloma. Des del 31 de maig ja
està en marxa la programació,
plena de propostes lúdiques i
culturals per a tots els públics.
Les activitats estan impulsades
per les associacions veïnals amb
el suport d'entitats, el comerç lo-
cal i l'Ajuntament. Des del con-
sistori destaquen aquest mo-
ment de l’any com una bona
oportunitat per als colomencs
per “celebrar la bona convivèn-
cia, en un ambient festiu i cívic,

en les places i carrers de la ciu-
tat”. Aquest cap de setmana,
del 7 al 9 de juny, tindran lloc les
festes  de Can Calvet, les de Les
Oliveres i les Festes de Riu Nord.
Aquest mes de juny també serà
el torn del Cementiri Vell-Palla-
resa i Raval, els dies 14,15 i 16 de
juny, de la Guinardera el 21,
22, 23 i 24 de juny, de la Serra de
Marina el 28 i 29 de juny i del
Fondo, pel 29 i 30.

Les celebracions als barris no
s’aturaran, però, fins al 21 de ju-
liol amb les tradicionals Festes
de Santa Rosa.

GUARDÓ4El col·legi Singuerlín
de Santa Coloma de Gramenet ha
rebut la distinció d’escola inclu-
siva. Fa uns dies, la sotsdirecto-
ra de serveis territorials d’edu-
cació del Barcelonès Nord, Noe-
mí Tamborero, va fer entrega de
la placa que reconeix el seu com-
promís en aquest àmbit. Junta-
ment amb l’equip directiu, Tam-
borero va poder visitar les ins-
tal·lacions i conèixer els projec-
tes del centre. “Ens van fer un se-
guiment i la setmana passada ens
van comunicar que ens atorgaven
la placa. Ens va fer molta il·lusió”,
explica a Línia Nord Toni Mar-
tínez, sotsdirector del centre. 

Una de les qualitats que des-
taquen a l’hora d’haver rebut
aquesta distinció és la capacitat per
adaptar-se a les necessitats. “La in-
clusivitat l'eduquem des de tots els
vessants, sense discriminacions.
Tothom és benvingut i els enca-
bim en activitats ordinàries. Tre-
ballem perquè l’alumnat tingui
una visió oberta”, diu Martínez.  El
sotsdirector assegura que, en el cas
dels alumnes amb necessitats es-

pecials, el centre treballa per fer-
los partícips i generant contextos
favorables per a ells.

“Ajustem els objectius a la
seva realitat adaptant sessions o
doblant professorat a l'aula. Per
exemple, quan fem un musical, els
alumnes amb trastorn de l’es-
pectre autista poden passar-ho
malament. Per evitar-ho, baixem
la llum i el soroll perquè estiguin
còmodes”, explica Martínez, que
també posa en valor l’acompa-

nyament que fan a les famílies.
Ara, el Col·legi Singuerlín també
forma part del projecte ‘Escoles en
Dansa’, una iniciativa del depar-
tament d’Educació per enfortir la
cultura inclusiva. Mitjançant di-
namitzadores, els centres reben
ajut i assessorament i tenen ma-
terial a l’abast. “Pensem que ad-
herir-nos al programa en ajuda a
millorar, i amb el suport de les di-
namitzadores podem aprendre”,
afegeix el sotsdirector.

Entrega de la placa d’escola inclusiva. Foto: Col·legi Singuerlín

El Col·legi Singuerlín rep 
la distinció d’escola inclusiva

Imatge de les festes de barri. Foto: Ajuntament 

Policial | Un detingut per cinc robatoris a domicilis
Els Mossos d’Esquadra van detenir diumenge passat un home de 26 anys com
a presumpte autor de cinc robatoris amb força en domicilis. El lladre escollia

cases o primers pisos d'edificis i per entrar-hi escalava la façana.
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Els veïns del bloc Venus no 
volen retirar les demandes

HABITATGE4Els veïns de l’edi-
fici Venus del barri de la Mina
han celebrat aquest dijous una
assemblea informativa per va-
lorar el pla d’expropiacions apro-
vat pel Consorci de la Mina el
passat 18 d’abril. Els veïns de-
nuncien que, per acollir-s’hi,
se’ls ha exigit que retirin les de-
mandes per responsabilitat pa-
trimonial que van presentar
contra el Consorci pel retard en
l’aplicació del projecte d’expro-
piació, el que consideren “un
xantatge”.

Aquest posicionament dels
veïns ja va ser expressat a Línia
Nord per la portaveu Paqui Ji-
ménez, que tot i celebrar el pla
d’expropiacions va assegurar a
aquesta publicació que no estaven
del tot contents amb qüestions
com la valoració econòmica que
han fet dels seus habitatges. “En
20 anys han apujat els preus. On
vas ara amb poc més de 90.000
euros? [que és la nova valoració
dels pisos que ha fet el consorci].
No et pots comprar res”, va as-
senyalar, aleshores, Jiménez.

HISTÒRIA4L’essència dels pro-
cessos migratoris a Catalunya du-
rant el franquisme està repre-
sentada al llibre Tot allò que
vindrà, que va presentar-se
aquest dimarts al Museu d’His-
tòria de la Immigració a Catalu-
nya (MHIC), situat a Sant Adrià.
En aquest s’explica un estereotip
de família que migra de Grana-
da a Barcelona a la recerca d’u-
na vida millor, i s’escenifiquen els
reptes d’aquelles persones, qui-
nes dificultats es van trobar, la
cerca de feina, les esperances i
els temors. El llibre, escrit per
Imma Boj i Oscar Perales, forma
part de la col·lecció ‘Memòria Di-
buixada’ de Memorial Demo-
cràtic, que  pretén recuperar lí-
nies de memòria històrica en
format de conte.

“És un estereotip, però s’ha
fonamentat en tota la informació
que ens ha anat arribant al llarg
d’aquests anys. La col·lecció i el
llibre van adreçades a nens i a jo-
ves, per sensibilitzar aquestes
generacions que veuen aquests
processos des d’una perspectiva

històrica”, explica a Línia Nord
Imma Boj, autora i actual direc-
tora del MHIC. 

EXEMPLE D’ACORD CIUTADÀ
Per a Boj, aquesta generació de
persones migrants són un ex-
emple de resolució de problemes
i de viure en societat. “El més im-
portant d’aquell procés migratori
és que molts territoris van du-
plicar la població, amb l’impac-
te que això suposa d’espai, de re-

cursos i de diversitat. Són un ex-
emple d’acord de ciutadania, ja
que van fer un esforç per resol-
dre el problema”, assegura.

Per aquest motiu, considera
que és important explicar aquest
procés migratori, que ha finalit-
zat i que considera un “èxit”.
“És el nostre homenatge a aques-
ta generació que ens regala les se-
ves experiències, tant les seves di-
ficultats com el que han aconse-
guit gràcies a l’esforç”, clou Boj.

Imatge de la presentació del llibre ‘Tot allò que vindrà’. Foto cedida

La memòria de les migracions
de la dictadura: “Un cas d’èxit”

Una imatge de l’assemblea dels veïns del Venus. Foto: Àlex Recolons/ACN

Agenda |Actes del dia mundial del Medi Ambient
Amb motiu del dia mundial del Medi Ambient, des d’aquest dijous s’han
organitzat dues setmanes d’actes sota el lema ‘Biodiversitat i Salut’. Entre
ells hi ha activitats de ciència ciutadana, de recollida selectiva i ponències.
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Montgat tanca una setmana
de circ amb èxit d’assistència
CULTURA4Montgat va viure la
setmana passada uns dies de
Circ amb el Festival CurtCircKit.
Els carrers es van convertir en
escenaris pels artistes, que van
generar molta expectació entre
els montgatins en diferents ra-
cons com el Parc del Tramvia o
al Turó del Sastre. Totes les ac-
tuacions van comptar amb un
gran nombre d’assistents, fet
que va agrair  l’organització.

“Quina meravella de re-gala!
Gràcies a les més de 500 perso-
nes que, tot i la pluja, van venir
a gaudir amb nosaltres d’una

fantàstica nit de circ!”, han ex-
pressat des de CurtCircKit a tra-
vés de les xarxes. A la re-gala, ce-
lebrada dissabte al Poliesportiu
Municipal,  els espectadors van
poder gaudir d’un espectacle en
format cabaret amb presenta-
dors, música en directe i sis nú-
meros de circ de diverses disci-
plines i amb artistes de diverses
nacionalitats que va ser un èxit.

“Moltíssimes gràcies a tots i
totes per acompanyar-nos un
any més. Visca el CurtCircKit”,
va expressar l’organització com
a cloenda del festival.

GASTRONOMIA4El cap de set-
mana del 14 al 16 de juny se ce-
lebrarà el Tast Tiana,  que arri-
ba a la seva quinzena edició. En-
guany a la mostra gastronòmica
participaran 17 restauradors, 15
d’ells del poble, i 7 cellers. La no-
vetat d’aquest  2024 és la incor-
poració del  Premi Pilar Solà Pu-
yaltó, que s’atorgarà al plat més
bo del festival. Aquest guardó
s’ha creat en homenatge a una de
les fundadores del Tast Tiana,
que va morir el passat desembre.

D’altra banda,  es mantenen
els espais de degustació, amb
punt de taules i barres al carrer
Marquès de Monistrol, a la pla-
ça del Coro, al jardí Lola Angla-
da, i de can Baratau, al Lola An-
glada i a l’interior de can Riera.
També repetirà la caseta de be-
gudes no alcohòliques, una ini-
ciativa que va demanar el consell
d’infants i que es va posar en
pràctica en l’edició a anterior.

Per obrir boca, divendres 7
de juny tindrà lloc l’aperitiu del
Tast a les 19:30 a Can Riera. Serà
un enotast de vins maridats

amb tapes de cuina de tempo-
rada i de proximitat amb la Cui-
na de can Vilaró.

El divendres 14 s’inaugurarà
el Tast a partir de les 19 hores,
també a Can Riera, on es pre-
sentarà el nou premi. La prime-
ra jornada  també gaudirà d’un
concert de Vovo Music als Jar-
dins de Can Baratau.

La programació continuarà
l’endemà i el plat fort serà el tast
de vins de la D.O a càrrec del
Sommelier Johnny Alemán a
les 19:30 h a Can Riera. Ja di-
umenge es podrà fer, entre altres
activitats, la passejada per les vi-
nyes al matí i a les 20:30 h tin-
drà lloc l’entrega del premi Pilar
Solà a Can Baratau.

Imatge de l’anterior edició del Tast Tiana. Foto: Ajuntament de Tiana

El Tast Tiana torna amb
novetats als carrers del poble

Espectacle de circ al carrer del CurtCircKit d’enguany. Foto: X (@curtcirckit)

Tiana | 500 usuaris a l’Espai Dioptria en un mes
El nou espai Dioptria de Tiana ha rebut la visita en el seu primer mes de
524 usuaris, que han utilitzat l’aula d'estudi i l’espai jove. El govern local

ha valorat positivament l’alt ús que s'ha fet d’aquest nou equipament.
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Esports Bàsquet | Alima Dembelé renova per la Penya  
Amb l’anunci de la continuïtat de Jordi Vizcaíno com a entrenador, el Club Joventut

Badalona perfila sense descans l’equip per al seu debut a Lliga Femenina. Així, l’alera pivot
Alima Dembelé, MVP de la Final a Quatre d’Estepona, continuarà un any més al club. 

L’esport és una mina d’històries
interessants que, amb més o me-
nys llicències imaginatives, han
arribat a la pantalla gran, com Jo,
Tonya, Rush, Evasió o victòriao
Carros de foc. Si algú portés al ci-
nema el relat de l’ascens del CEJ
l’Hospitalet a la Lliga Femenina
2, és possible que una de les pri-
meres escenes del segon acte es
referís al 2 de desembre de 2023,
quan l’equip, un dels favorits, va
encaixar la tercera derrota en 11
jornades a la Bastida contra el
Draft Gramenet (50-48).  

“Sabíem que no podíem fallar
més i que cada partit seria ja una
final en una competició tan ex-
igent com la Super Copa”, ence-
ta Albert Raurell (Barcelona,
1996), tècnic ajudant. El CEJ
l’Hospitalet va aparcar les ex-
pectatives externes i va centrar-
se a treballar de valent, com no
havia deixat de fer des del 21 d’a-
gost, quan va començar els en-
trenaments amb només cinc ju-
gadores. Entre lesions i as-
sumptes personals o professio-
nals, l’equip només ha pogut en-
trenar-se al complet en tres ses-
sions durant la temporada. 

El grup, però, no s’ha refugiat
mai en cap excusa, i va reaccionar
amb una convincent victòria al
Poliesportiu Municipal les Planes
contra l’AB Premià (73-58), en
l’últim partit de 2023. Va ser el co-
miat de Sandra Chisom Emedo-
lu, que va decidir marxar del
club, igual que havia fet abans Lois
Michelle Tarkanian. En el segon
partit d’aquest any debutaria ja la
neerlandesa Ciska Kollen. 

Els imprevistos no descon-
centraven al CEJ l’Hospitalet,
que va acumular 11 triomfs con-
secutius, fins que el 13 d’abril va
caure contra el CB Igualada (61-
54). Amb tres jornades per jugar-
se, l’equip sumava dues victòries
menys que el líder, un Draft
Gramenet a qui guanyaria set
dies després (59-47) i amb el pre-
mi doble de tenir els punts a fa-
vor en el duel particular. 

UN MOMENT CLAU 
“Per a mi un dels moments del
curs és el triple que va llençar en
l’últim sospir Laia Piñol, juga-
dora de l’AB Premià, en la pe-
núltima cita. Si el tir entrava, ja
no podríem guanyar la Super

Copa”, recorda, emotiu, el gra-
cienc Miki Molgosa (Barcelona,
1989), el primer entrenador,
amb passat al Vedruna Gràcia,
el CB Cornellà, el Barça CBS, el
CN Sabadell o el Barça. “La pi-
lota va entrar i va sortir dos cops
del cèrcol... Quin patiment i
quin descans!”, intervé Raurell,
el seu ajudant i amb qui havia
coincidit al CB Grup Barna. 

Tan sols quedava una jorna-
da. El grup va fer els deures i va
superar el Club Bàsquet Samà Vi-
lanova (65-32), i l’endemà, el 5 de
maig, es va reunir per veure des
de la distància el Manresa CBF-

Draft. Un triomf local feia cam-
pió de la Super Copa al CEJ
l’Hospitalet i li atorgava un bitllet
per a la fase d’ascens a la Lliga Fe-
menina 2 sense haver de jugar i
guanyar la Final a Quatre. L’ajut
manresà es va produir (51-45) i el
conjunt hospitalenc va veure com
la seva persistència, amb 14 vic-
tòries en els darrers 15 matxs, te-
nia recompensa. Només havia es-
tat líder en la segona jornada.  

Ningú, tampoc l’Ensino B, el
primer rival a la fase d’ascens a
Lliga Femenina 2 de Huelva,
s’esperava un triomf gallec per
68-37. “Vam arribar-hi amb mol-

ta confiança i després d’uns en-
trenaments excel·lents, i, alhora,
sense haver jugat cap partit en 18
dies. Ens va afectar molt que la
posada en escena no fos gens
bona”, descriu Molgosa. Fa una
pausa i, amb el seu discurs, ens
ajuda a entendre una mica més
quin paper té un entrenador:
“En un altre context, en un matx
tan desastrós, hauria fet molts re-
trets. No era, però, el moment
d’actuar així, sinó d’animar i xo-
car les mans a les jugadores per-
què necessitaven suport i con-
fiança per a l’endemà”. 

Durant el dinar el grup estava
destrossat. Eren conscients que
havia estat  el pitjor matx de la
temporada i que quedarien eli-
minades en qualsevol triple em-
pat a victòries al grup. “Miki, ara
ens cal una bona migdiada, fer el
cap net, prendre’ns unes cerveses
després i agafar forces per prepa-
rar el partit contra el CB Aradeva
Tenerife B. Si el guanyem, puja-
rem directes”, va pronosticar l’Al-
bert. Tothom va riure. 

L’entrenador ajudant tenia
“molt clar” que si assolien el
somni seria “patint fins a l’últim
segon”. Mentre que Molgosa va
voler revisar el camí recorregut,
ple d’entrebancs superats: “Re-
cordeu què va passar quan vam
perdre contra el CB Igualada?
Vam completar el millor matx
del curs contra el Draft. Quants
triomfs vam aconseguir en les
últimes 15 jornades, quan no po-
díem fallar? Som capaces de
tornar-ho a repetir”.    

El 24 de maig el repte al Poli-
deportivo Andrés Estrada de Hu-
elva era majúscul, un CB Arade-
va Tenerife B reforçat amb María
Roters, María Luque, Ainhoa Ne-
grín o Noelia Ibáñez, jugadores del
primer equip de Lliga Femenina
Challenge, la segona categoria
estatal. “La resposta del grup va
ser fer el millor partit de la tem-
porada”, celebra Molgosa. 

La victòria, a la pròrroga i
per 67-71, va tenir com a gran pro-
tagonista Paula Gili, exjugadora
del Basket Almeda, com Ona
Fuster, Judit Ortiz, Mariona Do-
mínguez i Judith Turrión. “Vam

fitxar la Paula perquè sabíem que
seria una peça clau en moments
decisius. Necessitàvem que con-
tra l’Aradeva fos el factor deter-
minant i ho va ser. Me n’alegro
molt per la Paula. És la nostra ter-
cera etapa junts, després de la del
Barça CBS i el CB Grup Barna”,
continua el primer entrenador,
que va voler i poder muntar un
equip quasi complet de basquet-
bolistes que coneixia molt bé per-
què ja les havia entrenat. 

L’endemà —el passat 25 de
maig— al CEJ l’Hospitalet no-
més li valia la victòria davant el Ba-
loncesto Torredolones i per pujar

directe a Lliga Femenina 2 ne-
cessitava una derrota de l’Ensino
B contra el CB Aradeva Tenerife B,
que es va produir (72-85). Com es
preveia, el matx contra el conjunt
madrileny, que va arribar a tenir
vuit punts d’avantatge en el tercer
quart, va ser molt dur. L’heroïna
va ser Judith Turrión: l’exjugadora
del Bàsquet Femení Sant Adrià 
—com Emma Guiu— va anotar
quatre triples sense error en sis mi-
nuts i mig, per sentenciar el par-
tit (61-48) i imprimir el bitllet
d’ascens a Lliga Femenina 2.     

“De la Judith en destacaria
també un triple i un dos més u
contra l’Aradeva en un tram fo-
namental, i, sobretot, la seva
gran defensa contra les 4, les ale-
res pivot rivals. Roters, per ex-
emple, va sumar 50 punts en dos
matxs, i cap contra nosaltres”, de-
talla el primer entrenador.   

Per a Molgosa, el grup ha su-
perat cada obstacle “amb natu-
ralitat”. Sempre ha cregut i s’ha
aixecat, sense egos ni excuses.
“L’esport és una muntanya rus-
sa i veure alegres les persones
que formen aquest club humil
no té preu”, afegeix.   

“EN MIKI ÉS HONEST” 
“En Miki és honest, treballador
i incansable”, intervé Raurell,
que l’estiu passat tenia la idea de
descansar un temps del bàsquet,
l’esport que va començar a esti-
mar com a jugador i tècnic al
BAM (Bàsquet Ateneu Mont-
serrat), de l’Escola Joan Pelegrí.
També va jugar i entrenar al
JAC Sants, i va dirigir a l’Escola
Thau i el CB Grup Barna, i la seva
última experiència a les ban-
quetes havia estat al Barça CBS. 

Una trucada del Miki el 15 d’a-
gost de 2022 va canviar els plans
de Raurell, que es va unir al pro-
jecte del CEJ l’Hospitalet. Molgo-
sa retrata l’Albert com a “molt res-
ponsable, metòdic i compromès”
i ja pensa en la pròxima tempo-
rada: “Vull que ens ho passem bé
i competim a Lliga Femenina 2.
Ara he d’analitzar els errors i els
encerts del curs, i enraonar amb el
club i les jugadores. A més, l’A-
juntament ens ha promès que
gaudirem d’una pista adequada”.  

“No crec en les casualitats. La
sort que no havíem tingut a l’inici
ens ha acompanyat en el tram fi-
nal del curs. Hem rebut el premi
a la nostra fe i persistència”, re-
sumeix Raurell, orgullós d’haver
posat el seu granet de sorra en un
guió de pel·lícula ben real.   

Toni Delgado
SANT ADRIÀ

Unguió de pel·lícula ben real
» Judith Turrión i Emma Guiu, ex del Femení Sant Adrià, pugen a Lliga Femenina 2 amb el CEJ l’Hospitalet
» “L’equip ha superat cada obstacle amb naturalitat”, celebra Molgosa, entrenador del conjunt hospitalenc

Les jugadores, el cos tècnic i altres membres del CEJ l’Hospitalet celebren l’ascens a Lliga Femenina 2. Foto: CEJLH

L’equip només s’ha
pogut entrenar al
complet en tres
sessions durant el curs

“De la Judith en
destacaria la defensa
contra les  aleres pivots
rivals”, exposa Molgosa



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
21 | 

línianord.cat6 de juny del 2024



| 22

Aquesta obra tracta sobre els desapare-
guts de la Guerra Civil espanyola i els de
l’Argentina del dictador Jorge Rafael Vi-
dela. Està construïda a partir de relats en
primera persona i és tota una reflexió so-
bre la barbàrie dels feixismes que s’enllaça
amb l’actualitat, davant l’augment de l’ex-
trema dreta. Es pot veure al Teatre Lliure
de Barcelona fins al 16 de juny.

Teatre

Retrat de l’artista mort
Davide Carnevali

El saxofonista i clarinetista barceloní pre-
senta aquest disc produït pels seus fills,
que navega entre els diferents estils de la
història del jazz. En algunes cançons l’a-
companyen els seus col·laboradors ha-
bituals dels últims anys, com Irene Reig
i Josep Maria Farràs, trompetista de cali-
bre mundial. A l’àlbum destaquen els rit-
mes del swing i els solos.

Música

La parella de policies més famosa del
món torna amb un nou film que, com
sempre, barreja l'acció i la comèdia. Es
tracta de la quarta entrega de la saga,
protagonitzada pels actors Will Smith i
Martin Lawrence, que en aquesta oca-
sió viuran noves aventures i un gir de
guió inesperat que els portarà a fugar-
se i a marxar de Miami. 

Pelis i sèries

Bad Boys: Ride or Die
Adil El Arbi i Bilall Fallah

Sobretaula a casa
Pau Casares

Sónar 2024
El Sónar torna a Barcelona els dies 13, 14 i 15 de juny

amb una nova edició que es presenta amb una setante-
na d’artistes. Kaytranada, Jessie Ware, Ben Böhmer i Floa-
ting Point són els noms més destacats del programa, que
aposta, un any més, per la música electrònica. Com sem-
pre, també inclou el Sónar+D, un programa complemen-
tari relacionat amb la innovació, la tecnologia i les arts

creatives que van més enllà de la música. En aquest sen-
tit, hi ha organitzades propostes com xerrades, exposi-
cions, workshops o instal·lacions artístiques, entre altres.

L L U Í S  S Á N C H E ZQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

En aquest llibre, l’editora i escriptora re-
passa els moments de la seva vida que
més l'han marcat, sense tabús i de forma
directa. Regàs parla de l'exili, de la post-
guerra, del seu matrimoni i de com a poc
a poc es va fer lloc en un món d'homes
sense tenir cap referent femení. A la ve-
gada, reflexiona sobre el moviment po-
lític i social que viu Catalunya i l'Estat. 

Llibres

Un llegat
Rosa Regàs

|Star Wars: Hunters
Es tracta d’un nou joc multijugador de la mítica saga galàctica que proposa
noves modalitats de batalles entre els personatges més famosos del film.
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El cantant Lluís Sánchez (Lleida, 1996) s’ha pro-
clamat guanyador de la tercera edició del pro-
grama musical Eufòria, de TV3. Va aconseguir el
58% dels suports del públic i aquesta victòria el
portarà a signar el seu primer contracte musical,
a viatjar a Miami per rebre una masterclass als

estudis d’Unviersal Music, a actuar al Share Festi-
val i a enregistrar la cançó de l’estiu de TV3.

Sánchez ha estat el participant que ha aconse-
guit més vots en el conjunt de les tres edicions
fetes fins ara i del seu pas pel programa destaca
la seva progressió en tots els estils musicals, tant
amb el micro com amb les coreografies. Abans
d’entrar a Eufòria, el lleidatà ja componia les se-
ves pròpies cançons amb la seva guitarra i desta-
cava a les xarxes socials pels covers que feia a

peu de carrer, versionant les cançons més cone-
gudes del pop anglès, català i també espanyol.

Famosos

Ser un reconegut músic emergent
És una jove promesa musical catalana

Ha guanyat el concurs musical ‘Eufòria 3’
S’ha proclamat vencedor del programa de TV3

Felicitacions pel seu èxit
Els seguidors del programa li donen l’enhorabona
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

BIQUINI

Qualsevol dieta efectiva i ràpida ha d’incloure
diàriament fruites, hortalisses i verdures

EXERCICI

DIETA

PROFESSIONAL

E S T I L S  D E  V I D A

i DIETES
L’operació biquini és una mena d’ansietat que ens entra a mesu-
ra que s’acosta la calor i l’hora de tornar a la platja. A conseqüèn-
cia d’aquesta inquietud, ens matem a treballar al gimnàs o
adoptem dietes extremes. La realitat és que això no funciona per
a la majoria de les persones. El que és efectiu és seguir regular-
ment unes pautes d’alimentació i d’exercici físic que, sense tant
d’esforç, ens permetran mantenir un cos saludable i, per què no,
també més atractiu, si aquest és el nostre objectiu. 
Les dietes que es posen de moda posen l’accent en diversos

elements per separat, però qualsevol estratègia real i duradora
implica una estratègia global. Cal menjar aliments naturals i de
proximitat cada dia: fruites, verdures i hortalisses. I cal substituir
els elements més calòrics per quantitats regulars de llegums, ce-
reals integrals, peix fresc, carn blanca, fruits secs o llavors. 
Quant a l’exercici físic, no cal posar en risc la salut amb entre-

naments intensos i condensats en poc temps. El que cal és toni-
ficar els músculs i cremar greix quatre cops per setmana durant
trenta minuts. I caminar regularment. Aquest programa d’entre-
nament és eficaç i assequible per a tothom.   

Una alternativa a l’operació biquini

No és una bona idea associar la dieta o
l’exercici a una qüestió merament estètica 

Les claus

Un programa assequible és caminar cada dia 
i fer treball específic quatre cops per setmana

Si volem accelerar el procés, 
cal consultar un especialista
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